


Bůh s námi chce komunikovat. Vždy hledal lidskou bytost. Začalo to                     
v Edenu, dokonce i po hříchu. Potom mluvil k Abrahamovi, k Mojžíšovi. 
Tehdy postavil svůj dům mezi lidmi, svatyni, kterou postavil uprostřed 
synů Izraele. Bůh se zjevil prorokům a později skrze Ježíše Krista.

“Mnohokrát a mnohými způsoby mluvívaal Bůh k našim otcům ústy 
proroků; v tomto posledním čase k nám promluvil ve svém Synu, jehož 
ustanovil dědicem všeho a skrze něhož stvořil i věky” (list Židům 1,1.2)

Bůh promlouvá mnoha způsoby, někdy slyšitelně, jindy ne. Pojďme 
se podívat na některé z nich.



“Nebesa vypravují o Boží slávě, obloha hovoří o díle jeho rukou. Svoji řeč 
předává jeden den druhému, noc noci sděluje poznatky” (Žalm 19,1.2).

“Vždyť to, co lze o Bohu poznaat, je jim 
přístupné, Bůh jim to přece odhalil. Jeho 
věčnou moc a božství, které jsou neviditelné, 
lze totiž od stvoření světa vidět, když lidé 
přemýšlejí o jeho díle, takže nemají výmluvu” 
(list Římanům 1,19.20).

“Pohleďte na nebeské ptactvo: neseje, nežne, nesklízí 
do stodol, a přece je váš nebeský otec živí. Což vy 
nejste o mnoho cennější?”
(Matouš 6,26).

“A ol oděv proč si děláte starosti? Podívejte se na polní 
lilie jak rostou: nepracují, nepředou - a pravím vám,                
že ani Šalomoun v celé své nádheře nebyl tak oděn                       
jako jedna z nich” (Matouš 6,28.29).

Bůh stvořil tento svět, a když v něm vidíme 
zázraky, můžeme pochopit Boží charakter.

Z toho, co vidíme v přírodě, můžeme také čerpat 
duchovní poučení, jako to dělal Ježíš.



Bůh nám dal tyto vzácné věci jako výraz své lásky. Pán miluje krásu, a aby nás potěšil a potěšil, 
odhalil nám krásy přírody, stejně jako se pozemský otec snaží předkládat krásné věci dětem, 
které miluje. Pán je vždy potěšen, když nás vidí šťastné. I když je tato země hříšná a se všemi 
jejími nedokonalostmi, zahrnula ji užitečným a krásným. Krásné květiny různých barev k nám 
promlouvají o své něze a lásce. Mají svůj vlastní jazyk, který nám připomíná Dárce.

“Bůh k nám promlouvá v přírodě. Je to jeho hlas, který slyšíme, když rozjímáme
o kráse a hojnosti přírodního světa. Vidíme Jeho slávu v nádherných věcech, které 
Jeho ruka vytvořila. O jeho díle rozjímáme bez závoje. Bůh nám je dal, abychom se 
od Něho učili pohledem na díla Jeho rukou. 

Můžeme pozvednout svůj pohled skrze přírodu k Bohu přírody. 
Ve vysokých a krásných stromech, v keřích, v květinách Bůh zjevuje 
svůj charakter. Dá se přirovnat k nejkrásnějším liliím, růžím a kara-
fiátům. Opravdu rád se dívám na Boží věci v přírodě, protože Pán 
do nich vtiskl svůj charakter. Z lásky k nám nám je dal a chce, 
abychom v nich nacházeli potěšení. Neuctívejme tedy krásné věci 
přírody, ale pozdvihněme skrze ně svůj pohled k Bohu přírody a 
uctívejme Dárce. Nechť tyto krásné služby lásky odpovídají Božímu 
záměru a přitahují naše srdce k Němu, aby byla naplněna krásou 
Jeho charakteru a my mohli uctívat Jeho dobrotu, Jeho soucit a 
Jeho nevýslovnou lásku”
(EGW: The Upward Look strana 327 - neautorizovaný překlad: Ivo Kapec).



“Lámpara es a mis pies tu palabra, 
y lumbrera a mi camino”

(Salmos 119:105).

Když čtete Bibli, najdete v ní příběhy, 
příklady a učení. Modlitbou, skrze 
modlitbu, k vám Bůh promluví a ukáže vám, 
co ten den potřebujete pro svůj duchovní 
růst a co můžete sdílet s ostatními.

„Skutky lidské svévole jsou zřejmé: necudnost, nečistota, bezuzdnost, modlářství, 
čarodějství, rozbroje, hádky, žárlivost, vášeň, podlost, rozpory, rozkoly, závist, 
opilství, nestřídmost a podobné věci. Řekl jsem už dříve a říkám znovu, že ti, kteří 
takové věci dělají, nebudou mít podíl na království Božím. Ovoce Božího Ducha 
však je láska, radost, pokoj, trpělivost, laskavost, dobrota, věrnost, tichost a sebe-
ovládání. Proti tomu se zákon neobrací. Ti, kteří náležejí Kristu Ježíši, ukřižovali 
sami sebe se svými vášněmi a sklony. Jsme-li živi Božím Duchem, dejme se Du-
chem také řídit.” (list Galatským 5,19-25). 

Říká vám také o jediné cestě spásy: 
Ježíši, a jak vás může proměnit.

“Slovo Boží je živé, mocné a ostřejší než jakýkoli 
dvousečný meč; proniká až na rozhraní duše a du-
cha, kosti a morku, a rozsuzuje touhy i myšlenky 
srdce” (list Židům 4,12).



“V Bibli máme jasnější 
zjevení Božího charak-
teru, Jeho jednání                      
s lidmi a velikého díla 
vykoupení. 

Až budete číst zprávu o drahocenných zážitcích, kterými jste mohli 
projít; světla, lásky a požehnání, z nichž se museli těšit; a z díla, které 
vykonali milostí, která jim byla dána, duch, který je inspiroval, zapaluje 
v našem srdci oheň svatého soupeření a touhu být jako oni v povaze; 
chodit s Bohem jako oni” (EGW: El Camino A Cristo [Návrat Krista] 
strana 87 – neautorizovaný překlad: Ivo Kapec)

V něm se před námi odvíjejí dějiny patriarchů a proroků a dalších 
svatých mužů dávných dob. Byli to lidé, kteří "podléhali stejným 
slabostem jako my".  Vidíme, jak neustále zápasili se sklíčeností, jako 
byla ta naše, jak upadli do pokušení jako my, a přesto nabrali novou 
odvahu a přemohli ji milostí Boží; A tím, že o nich rozjímáme, jsme 
povzbuzeni v našem úsilí o spravedlnost. 



“Ještě mnoho jiného bych vám měl povědět, ale nyní byste to ne-
unesli.  Jakmile však přijde on, Duch pravdy, uvede vás do veškeré 
pravdy, neboť nebude mluvit sám za sebe, ale bude mluvit, co 
usly-ší. A oznámí vám, co má přijít”                                                                                
(Jan 16,12.13).

“Ti, kdo se dají vést Duchem Božím, jsou synové Boží”                           
(list Římanům 8,14).

“A dám vám nové srdce a do nitra vám vložím nového ducha. 
Odstraním z vašeho těla srdce kamenné a dám vám srdce z masa. 
Vložím vám do nitra svého ducha; učiním, že se budete řídit mými 
nařízeními, zachovávat moje řády a jednat podle nich”
 (Ezechiel 36,26.27).

“Toho si buďte především vědomi, že žádné proroctví v Písmu 
nevzniká z vlastního pochopení skutečnosti. Nikdy totiž nebylo 
vyřčeno proroctví z lidské vůle, nýbrž z popudu Ducha svatého 
mluvili lidé, poslaní od Boha” (2. list Petrův 1,20.21).



“Vliv Ducha svatého je Kristův život v duši. Nevidíme Krista 
ani s Ním nemluvíme, ale Jeho Duch svatý je nám na jed-
nom místě stejně blízko jako na jiném. Působí v každém 
člověku a skrze každého, kdo přijímá Krista”.
(EGW: That I May Know Him strana 57 – neautorizovaný překlad: IvoKapec).

““Bůh se však vždy snaží vštípit naše srdce Duchem 
svatým, abychom mohli být usvědčeni z hříchu, 
spravedlnosti a přicházejícího soudu. Můžeme postavit 
svou vůli na stranu Boží vůle a v Jeho síle a milosti 
odolávat pokušením nepřítele. Když se odevzdáme vlivům 
Ducha Božího, naše svědomí se stane citlivým a citlivým a 
hřích, který jsme spávali, aniž bychom mu věnovali velkou 
pozornost, se stane nadměrně hříšným.                                                                         
The Signs of the Times, 4. září 1893 strana 679.” (EGW: 
Our High Calling strana 153 – neautorizovaný překlad: Ivo Kapec).

Duch v nás působí a často nám živě připomíná a živě připomíná drahocenné pravdy o plánu vykoupení. 
Zapomněli bychom na tyto pravdy a bohatá Boží zaslíbení by pro nás ztratila svou účinnost, kdyby nebylo 
Ducha, který bere Boží věci a ukazuje nám je. ... Duch osvěcuje naši temnotu, informuje o naší nevědomosti             
a pomáhá nám v našich rozmanitých potřebách. Mysl však musí Boha hledat neustále.” 
(EGW: Our High Calling strana 154 – neautorizovaný překlad: Ivo Kape).



“Zaslíbený Duch svatý, kterého [Ježíš] pošle po svém 
nanebevstoupení k Otci, neustále pracuje na tom, aby 
obrátil pozornost k velké oběti přinesené na kříži Golgoty. 
Pracuje   na tom, aby ukázala světu Boží lásku k lidstvu, aby 
otevřela hříšné duši podivuhodné pravdy Písma, aby 
otevřela zate-mnělou mysl jasným paprskům Slunce 
spravedlnosti a aby zapálila srdce hlubším porozuměním 
věčným pravdám. Kdo jiný než Duch svatý může zjevit 
mravní měřítko spravedlnosti a usvědčit z hříchu a vyvolat 
svatý zármutek, který nás vede          k pokání, z něhož není 
nutné činit pokání? Kdo jiný než on   nás inspiruje k tomu, 
abychom uplatňovali svou víru v Krista, který jediný nás 
může zachránit od každého hříchu? Kdo jiný než Duch svatý 
v nás může působit proměnu charakteru, odvrátit náš 
zájem od toho, co je časné a pomíjivé, a naplnit naši duši 
upřímnou touhou získat nesmrtelné dědictví, věčné, to, co 
nikdy nezanikne? Kdo jiný než on nás obnovuje, očišťu-je a 
posvěcuje, abychom se stali členy královské rodiny, dětmi 
nebeského Krále? EGW: Manuscript 1, 1892 strana 13 
(«Obedience to God” [Poslušnost Bohu], 13. listopadu 1892
– neautorizovaný překlad: Ivo Kapec).



Bůh k nám může pro-
mlouvat prostřednictvím 
snů a vizí. Ale ne všechny 
sny pocházejí od Boha, 
protože mysl pracuje 
spánkem. Nemůžeme se 
spoléhat na to, že budou 
následovat Boha. Máme 
Bibli, přírodu a Ducha 
svatého.

“Řekl: ´Poslyšte má slova? Bude-li mezi vámi prorok, já Hospodin se mu dám 
poznat ve vidění, mluvit s ním budu ve snu´” (4. Mojžíšova 12,6).

Faraon:
1. Mojžíšova 

41,1-8

Nebúkadnezar: 
Daniel 2, 4

Daniel:
Daniel 2; 7; 8

JáKob:
1. Mojžíšova 

28, 10-13

Petr:
Skutky 10

V polovině hřiště byl Hiram 
Edson zastaven jakoby rukou 

na rameni. Podíval se na 
šedou oblohu a zdálo se mu, 

že se před ním otevírá pohled 
na třetí nebe. Viděla jsem 

neomylně a jasně, že místo 
toho, aby náš Velekněz 
opustil svatyni svatých 

nebeské svatyně, aby přišel 
na tuto zem desátého dne 
sedmého měsíce, na konci 

2300 dnů, vstoupil toho dne 
poprvé do druhého komnaty 
svatyně a že měl vykonat dílo 
ve svatyni svatých, než přišel 

na tuto zemi.

Ellen G. Whiteová:   
V roce 1844 měla 

první vidění.                   
18. listopadu1848 

měla vidění                        
o publikacích.                 

6. června 1863 měla 
v Otsego                            

v Michiganu vizi 
zdravotní reformy. 

V Bibli je mnoho příkladů, kdy Bůh ukázal svou vůli a záměr 
prostřednictvím snů a vidění.



“I stane se potom: Vyleji svého ducha na každé tělo. Vaši synové i dcery budou prorokovat,                 
vaši starci budou mít sny, vaši jinoši budou mít prorocká vidění” (Jóel 2,28).

“Bůh slíbil, že v posledních dnech dá vidění; Ne proto, 
aby předkládal nové pravidlo víry, ale aby povzbuzoval 
svůj lid a napravoval ty, kteří se odchýlili od biblické 
pravdy.—Early Writings, 78” (EGW: The Life I Live By 
strana 293 – neautorizovaný překlad: Ivo Kapec).

“Budou falešné sny a falešné vize, které budou mít část 
pravdy, ale které budou odvádět od původní víry. Pán 
dal pravidlo, jak je odhalit: ´"K zákonu a svědectví! Což 
oni neříkají takové slovo, že mu z něho nevzejde jitřní 
záře?´” Izajáš 8,20”
(EGW: Our Father Cares strana 374 – neautorizovaný překlad: Ivo Kapec).

“Je mnoho snů, které pocházejí z obyčejných věcí života, s ni-
miž Duch Boží nemá nic společného. Stejně jako existují faleš-
ná vidění, existují i falešné sny, které jsou inspirovány duchem 
Satana. Sny Páně jsou však v Božím slově řazeny k viděním a 
jsou stejně jistě ovocem ducha prorockého jako vidění. Takové 
sny, vezmeme-li v úvahu osoby, které je mají, a okolnosti, 
za nichž jsou dány, obsahují své vlastní důkazy pravdivosti” 
(EGW: Testimony Treasures svazek 2 strana 274 274 –

neautorizovaný překlad: Ivo Kapec”.



TUŠENÍ. Silný intuitivní pocit týkající se budoucí události 
nebo výsledku.

INTUICE. Je to schopnost získat přímé 
poznání bez použití racionálního 
poznání a objektivních informací.

BUZENÍ TELEFONEM. Náhlá nebo 
překvapivá varování, která mohou být 
zachycena niterným pocitem, intuicí 
nebo fyzickou překážkou. Mohou mít 
podobu šepotu do ucha nebo dojmu, 
který je vnímán jako nezaměnitelně cizí 
myšlenka.

“Na vlastní uši uslyšíš za sebou slovo: 
'To je ta cesta, jděte po ní‘, ať budete 
chtít doprava nebo doleva”                         
(Izajáš 30,21).



Bůh otevírá dveře a zavírá druhé. Někdy se zdá, že události mají nějakou souvislost, aniž 
by zjevně existoval nějaký plán nebo projekt.  Bůh pracuje na uskutečnění svého plánu.

“při všech svých 
modlitbách a 
prosím, zda by mi 
konečně jednou 
nebylo z vůle Boží 
dopřáno dostat se 
k vám”                            
(Římanům 1,10).

“To mi také 
mnohokrát 
zabránilo, abych          
k vám přišel” 
(Římanům 15,22).

Pavel měl v úmyslu jít do Říma, 
ale okolnosti mu v tom 
zabránily: 



“Můžete také požádat o radu ohledně manželství 
nebo financí ty, kterým se v těchto oblastech dařilo.

Bůh může použít přátele, věrné bratry, 
učitelé, rodiče nebo děti, nebo kazatele,                                                                                
aby nám předal své poselství pravdy.                                                                                          
Jednou mluvil skrze osla (4. Mojžíšova 22,28).                                                                    
Proč tedy nemůže mluvit skrze někoho kdykoli a jakkoli chce?

Dávejte si pozor, koho si berete za rádce, pamatujte na Rechabeáma: 1. Královská 12,6-14.

“Pokud jste požehnáni tím, že máte bohabojné 
rodiče, poraďte se s nimi. Sdělte jim své naděje a 
záměry, poučte se z lekcí, které vás život naučil, a 
ušetříte jim nemalé množství bolesti. Především učiň 
Krista svým rádcem” (tamtéž strana 435).

Ti, kteří nemají dobrý úsudek o využití času a peněz, 
by měli požádat o radu ty, kteří mají zkušenosti.” 
(EGW: Messages to Young People strana 300).

Jeho slova mohou být varováním, požehnáním nebo prorockou pravdou o na-
šem životě. Je jen na nás, zda se rozhodneme ji poslouchat, nebo ji ignorovat. 
Jsou vaše slova v souladu s Písmem? Potvrdí v nás Bůh tuto pravdu, nebo ji 
potvrdí? “Moudrost shůry je především čistá, dále mírumilovná, ohleduplná, 
ochotná dát se přesvědčit, plná slitování a dobrého ovoce, bez předsudků           
a bez přetvářky” (Jakub 3,17).



Existují biblické příklady lidí, kteří 
radili:
Jetro poradil svému zeti 
Mojžíšovi: 2. Mojžíšova 18,13-27,
prorok a chlapec Samuel mluvili  
k Élimu: 1 Samuelova 2,27-30,
Pilátova manželka: Matouš 27,19,
Samsonovi rodiče Samsonovi: 
Soudců 14,3.

"Někteří muži jasně chápou problémy a mají talent 
na poradenství. To je dar od Boha. Ve chvílích, kdy 
Boží dílo potřebuje jistá, vážná a pevná slova, mohou 
mluvit takovým způsobem, že zmatené a zatemněné 
mysli pochopí jako náhlý paprsek světla směr, kterým 
by se měli ubírat, a to bude odpovědí na otázky, které 
je mátly a mátly po týdny a měsíce, když studovali 
tento problém. Je to osvícení, osvícení cesty, která je 
před nimi, protože Pán nechal své světlo zářit a oni 
vidí, že jejich modlitby jsou vyslyšeny a že jejich cesta 
je osvícena” (EGW: De La Ciudad Al Campo [Z města 
na venkov] strana 36 – neautorizovaný překlad: Ivo Kapec).



Založeno na kázání Yoane Sancheze

“Všichni, kdo jsou vychováváni Bohem, potřebují strávit hodinu v tichu a klidu, aby mohli rozmlouvat se svým srdcem, 
přírodou a Bohem [...]. Musíme sami slyšet Boha, jak promlouvá k našemu srdci. Když zmlknou všechny ostatní hlasy a 
my v naprostém klidu čekáme před Bohem, vnitřní pokoj nám umožní lépe slyšet Boží hlas. Bůh nás pobízí: “Dost už! 
Uznejte, že já jsem Bůh.” Žalm 46,11. To je účinná příprava pro každou práci pro Boha. Ten, kdo se takto osvěží, bude 
obklopen ovzduším světla a pokoje i uprostřed spěchajících davů a v proudu nejintenzivnější činnosti. Dostane se mu 

nového povzbuzení. Jeho tělesná i duchovní síla vzroste.” (EGW: Život naplněný pokojem strana 25).


	Diapositiva 1
	Diapositiva 2
	Diapositiva 3
	Diapositiva 4
	Diapositiva 5
	Diapositiva 6
	Diapositiva 7
	Diapositiva 8
	Diapositiva 9
	Diapositiva 10
	Diapositiva 11
	Diapositiva 12
	Diapositiva 13
	Diapositiva 14
	Diapositiva 15
	Diapositiva 16

